
www.sharghdaily.comسیاست۲
دوشنبه

۲۱ فروردین ۱۴۰۲
سال بیستم      شماره ۴۵۲۷

احســان هوشمند: التهاب در قفقاز جنوبی و در نزدیکی های مرزهای بین المللی ارمنستان 
با ایران ادامه دارد. ماجراجویی دولت بادکوبه و اقدامات تنش زا برای اشــغال بخش های 
هم مرز با ایران، به مرحله خطرناکی رســیده است. درگیری روســیه در بحران اوکراین نیز 
موجب شده تا مسکو کمتر از گذشته در تحولات قفقاز مداخله کند. اگر ترکیه با پیامدهای 
زلزله در بخش بزرگی از این کشــور دست به گریبان نبود، به نظر کارشناسان انگیزه بیشتری 
برای حمایت از سیاســت های دولت بادکوبه داشت. در چنین شرایطی، تنها رژیم اسرائیل 
اســت که از تنش در قفقاز جنوبی بهره می برد. ایران علی رغم هشــدار نسبت به هرگونه 
اقــدام برای تغییر مرزهــای بین المللی در منطقــه، در هفته های اخیــر در برابر اقدامات 
تنش زای دولت آقای علی اف، به ویژه توهین به مســئولان طراز اول کشور و نیز بازگرداندن 
شــماری از دیپلمات های ایرانی، شکیبایی پیشه کرده است. نظر به اهمیت تحولات قفقاز، 
با آرتور وانتســیان، رئیس حزب میهن ارمنستان و از سیاست مداران شناخته شده این کشور 

گفت وگویی ترتیب دادیم که در ادامه می  خوانید.
 جناب آقای وانتسیان، اخباری که از ارمنستان می رسد، بسیار نگران کننده است. بسیاری   .

از کارشناســان احتمال می دهند ممکن اســت در منطقه قفقاز جنگ جدیدی در راه باشد. 
هم زمان با این نخســت وزیر ارمنستان اعلام می کند که تجدید تنش صورت نخواهد گرفت 
و ارمنســتان و جمهوری آذربایجان قرارداد صلح را امضا خواهند کرد. ارزیابی شــما از این 

تحولات چیست؟ در روابط ارمنستان و جمهوری آذربایجان چه اتفاقاتی رخ می دهد؟
اوضاع در منطقه ما واقعا بســیار متشنج است. با استفاده از شرایطی که دنیا مشغول 
تحــولات در اوکراین و خاورمیانه اســت، جمهــوری آذربایجان و ترکیه سرمست شــده از 
موفقیت های نظامی در جنگ ۴۴ روزه ســال ۲۰۲۰، بــر آن باورند که در حال حاضر فرصت 
خوبی را بــرای تحقق رؤیای قدیمی خود یعنی اتصال زمینی بــه همدیگر دارند. آنکارا و 

باکو نقش آفرینی منفی مؤثری پیش گرفته اند: رژیم علی اف به تحریکات نظامی متوســل 
می شــود که بعد از آن ترکیه به توجیه و پشتیبانی از جمهوری آذربایجان در مقابل روسیه، 
ایران و جوامع بین المللی می پردازد. متأسفانه این تاکتیک ترکیه و جمهوری آذربایجان هنوز 
کارآمد است و این دو کشور روزبه روز جای پای خود را در قفقاز جنوبی مستحکم تر می کنند.
به جز این تأمین منافع، دولت باکو البته در تلاش اســت که ابتکارات و دســتورکار خود 
را نیز پیش ببرد. این امر به نوبه اول به هدف پاک ســازی آرتساخ و استان سونیک از ارامنه 
و اشــغال بعدی این سرزمین ها است. مقامات جمهوری آذربایجان به خوبی درک می کنند 
که تنها در این صورت رژیم و قدرت شان می تواند مؤثر و پایدار باشد. تا زمانی که ارمنستان 
تضعیف شــده و در واقع تحت تأثیر شــدید نفوذ خارجی ازجمله منافع ترکیه قرار گرفته 
اســت، جمهوری آذربایجان در تکاپوی این است که مسئله آینده امن و خودکفای خود را 
حل کند. در این راســتا دولت باکو همه مشکلات و مسائل را با تهدید و توسل به زور از بین 
می برد. وضعیت به جایی رســیده اســت که حکومت باکو حتی بعد از هشدار های ایران 
هم عقب نشینی نمی کند. درباره اظهارات پاشینیان مبنی بر غیرممکن بودن تنش و امضای 
قرارداد صلح، می توانم بگویم که من هیچ دلیلی برای چنین پیش بینی ها در شرایط کنونی 
نمی بینــم. این قرارداد به اصطلاح صلح غیر از یک کاپیتولاســیون جدید که به ارمنســتان 
تحمیل می شود، نیست. امیدوارم زمانی فرا برسد که ارمنستان واقعا بتواند وارد عصر صلح 

آبرومندانه شود؛ اما این صلح باید بر اساس احترام و توازن متقابل باشد.
 مقامات ایرانی همواره طرفدار حل وفصل مســائل موجود در منطقه از طریق مذاکرات   .

بوده اند. افزون بر این تهران رســما بــر غیرقابل قبول بودن تغییــرات مرزها و ژئوپلیتیک 
کشورهای قفقاز جنوبی تأکید می کند. آیا این موضع گیری طرف ایرانی می تواند مبنایی برای 

پشت سر گذشتن مناقشه بین ارمنستان و جمهوری آذربایجان باشد؟

به اعتقاد عمیق من ایران با چنین اظهارات و رفتارهای مثبتی در تلاش است تا تمامیت 
ارضــی ارمنســتان را از خطر تهاجم باکو و آنــکارا حفظ کند. ما ارزش بســیاری برای این 
مســاعی کشور دوست و  برادر ایران قائل هستیم. برای ارمنستان این امر حقیقتا بسیار حائز 
اهمیت زیادی است؛ اما مشکل اینجاست که در قالب جمهوری آذربایجان و ترکیه نه تنها 
با کشــورهای متجاوز، بلکه با رژیم هایی که تحت نفوذ بیگانگان عمل می کنند، نیز سروکار 
داریم. علاوه براین سیاست های باکو و آنکارا در قفقاز جنوبی نه فقط ضد ارمنستان و آرتساخ، 
بلکه علیه ایران و روســیه هم هســت. این درگیری جهانی تر از آن اســت که در نگاه اول 
می توان تصور کرد. به همین دلیل اســت که جمهوری اســلامی ایران علاوه بر اظهارات و 
هشدار های مذکور، به  طور مستمر در مجاورت مرزهای ارمنستان و جمهوری آذربایجان و 

نخجوان رزمایش های نظامی انجام  داده و قدرت نمایی نیز می کند.
به طور کلی ارمنستان و ایران امروز با تهدیدهای مشابهی مواجه هستند. کشور های ما 
تنها در صورتی می توانند به طور مؤثر در مقابل این چالش های ایســتادگی کنند که به ویژه 
در مســائل امنیتی همکاری های تنگاتنگ بیشتری داشته باشند. مطمئنم که اگر ارمنستان 
و ایران پیش تر به همکاری ها در حوزه امنیتی توجه بیشــتری مبذول می داشــتند و محیط 
اعتماد کامل در روابط دوجانبه ایجاد می کردند، امروزه در منطقه ما شاهد چنین وضعیت 

وخیمی نمی بودیم.
البته همکاری با روســیه که متحد ارمنستان است، نیز اهمیت ویژه ای دارد. به نظر من 
محور تهران - ایروان - مســکو حتما باید جامه عملی بپوشــد. فقط در این صورت رقبا و 
دشــمنان مشــترک ما درک خواهند کرد که قفقاز جنوبی مطمئنا تحت حفاظت اســت و 

جولانگاه تحرکات آنها نیست.
 جناب آقای وانتسیان، چه چشم اندازی برای روابط ارمنستان و ایران می بینید؟ ارمنستان   .

و ایران چه برنامه های همکاری جدیدی می توانند اجرا کنند؟
من معتقدم که ارمنستان و ایران در حال حاضر فرصت های بی کرانی برای همکاری های 
دوجانبه در زمینه های گوناگون دارند. هزاران ســال است که دو ملت ارمنی و  ایرانی ما در 
کنار هم زندگی کرده اند، با یکدیگر همسایگی و برادری داشته اند و دارند. این سنت و پیشینه 

همزیستی و  دوستی بی نظیر باید ادامه ناگسستنی پیدا کند.
همان طور که قبلا اشــاره کردم، ارمنستان و ایران با چالش های مشترکی روبه رو هستند. 
من مطمئنم که همکاری بین کشورهای ما باید در درجه اول برای غلبه بر این چالش ها و 
ایجاد آینده ای مرفه و امن برای هر دو کشور و منطقه باشد. مشخص است که در سال ۲۰۲۰ 
رژیم باکو از گروهک های مختلف تکفیری و تروریســتی کمــک گرفته و از نیروهای آنها در 
جنگ با آرتساخ استفاده کرده است. تروریسم تهدیدی برای کل جهان ازجمله ایران و اکنون 
نیز برای ارمنســتان اســت. فکر می کنم مبارزه با تروریسم می تواند یکی از زمینه های مهم 
همکاری برای کشورهای ما باشد. همچنین همکاری نظامی دو کشور نیز باید در حد امکان 
تقویت و تعمیق شــود. اجرای برنامه های آموزش نظامی متقابل و رزمایش های مشترک 

می تواند شروع خوبی برای این امر باشد.
در حیطه اقتصادی و  تجاری ایجاد و فعال سازی منطقه آزاد اقتصادی در مرز ارمنستان 
و ایران نیز مسیر خوبی برای همکاری است. استان سیونیک ارمنستان پتانسیل بالایی برای 
تبدیل شــدن به یکی از قطب های مهم اقتصــادی و ارتباطی منطقه دارد. به اعتقاد عمیق 
من، ســرمایه گذاری ایرانیان در سیونیک و ایجاد ســرمایه گذاری مشترک نه تنها یک جهت 
امیدوارکننده است؛ بلکه مشکلات بسیار مهم ژئوپلیتیکی و امنیتی را نیز حل وفصل می کند. 
هیچ شــک و  تردیدی ندارم که فعال کردن و توســعه همکاری های میان ارمنستان و ایران 
در ســیونیک یــک عامل بازدارنده جدی بــرای همه آنهایی خواهد بود کــه بر پایه اصول 
ماجراجویی و حتی توسعه طلبی در منطقه هدایت می شوند، نه بر اساس صلح و  مسالمت.

محور تهران-ایروان-مسکو حتما باید جامه عمل بپوشد
مصاحبه با آرتور وانتسیان رئیس حزب «میهن» و رئیس سابق فراکسیون «افتخار دارم» در مجلس ارمنستان

مســئله حجاب و تشــویق برخی گروه های تندرو به تقابل مردم 
بــا یکدیگر و دوقطبی ســازی بعد از ماست پاشــی به تســبیح زنی 
رســیده است و چند روزی اســت فیلمی که گفته می شود چند زن 
و مرد با تســبیح، زنانی را به خاطر نداشــتن حجاب کافی می زنند و 
یکی از حاضران به آنها می گوید: «با تســبیح صلوات می فرســتن یا 
بچه مردم رو می زنن؟» در فضای مجازی در حال نشــر اســت. نشر 
فیلم هایی از این دســت با واکنش های مختلفی مواجه شده است 
به ویــژه آنکه در قانون حمایت از آمران به معروف و ناهیان از منکر 
برای امر به معروف فراتر از تذکر لسانی شرایطی در نظر گرفته شده 
که اگر ناهیان منکر فعلی این شــرایط را نداشته باشند، با رفتاری که 
بروز داده اند، مرتکب تخلف شــده  و مستوجب مجازات طبق قانون 

تعزیرات شده اند.
در همیــن زمینه نشــریه روزانــه معاونت سیاســی نمایندگی 
ولی فقیه در سپاه پاسداران از تقابل بی حاصل قرار دادن مردم در برابر 
هم نوشــته و در مطلبی با اشاره به ماجرای ریختن سطل ماست بر 
سر دو خانم بدون حجاب نوشته «رسانه های معاند تلاش می کنند تا 
از بستر ماجرای اعتراض یک شهروند نسبت به عدم رعایت پوشش 
دو خانم و ریختن یک ســطل ماست بر ســر آنها استفاده کرده و به 
خیال خود این قدر آب به این ســطل ماســت ببندند و طول و تفسیر 
و تحریــک کنند تا دریای دوغی از دل آن بیرون آورند؛ اما باید بدانند 
که همیشــه هم نمی توان از یک کاه کوه ســاخت». نویسنده «عدم 
رعایت پوشش» و «ریختن ماست بر سر دیگران» را «اقدام غیرقانونی 
و اشتباه» دانسته؛ اما در ادامه نوشته که «اشتباه بزرگ تر آن است که 
همگام با معاندان به طور دائم در تنور این ماجرا بدمیم و سعی کنیم 
خواسته و ناخواســته جامعه را به سمتی ببریم که در نهایت مردم 
در مقابل یکدیگر یا در مقابل حاکمیت و قانون قرار گیرند». از منظر 
نویسنده نشریه روزانه سپاه، این «تقابل»، تقابلی «بی حاصل» است؛ 
«آن هم در شرایطی که باید اهتمام همگانی برای این باشد که چرخ 
اقتصاد شــتاب بگیرد، می تواند چوب لای این چرخ بگذارد». نشریه 
روزانه ســپاه در پایان تأکید کرده که «اولویــت اصلی امروز جامعه 

فعال کردن ظرفیت های اقتصادی و درمان درد اقتصاد است».
زنگ هشدار از عواقب دوقطبی سازی و قراردادن مردم در مقابل 
یکدیگر مدت هاســت به صدا درآمده؛ اما فعلا گوش شــنوایی میان 
تندروها نیســت و به بحرانی کردن شرایط اجتماعی به دنبال کسب 
امتیازهای خاص هســتند که یکی از اهداف شان انتخابات مجلس 
در اسفند سال جاری است که در خلأ نداشتن دستاوردی قابل دفاع 
از زمان یکدست شدن قدرت، اصولگرایان را نگران کاهش چشمگیر 
مشارکت حتی کمتر از مجلس یازدهم و ریاست جمهوری سیزدهم 
کرده اســت و ایجاد بحران اجتماعی می تواند راه گریزی برای بسیج 
قشــر متدین در رقابت انتخاباتی باشــد. این در حالی است که حتی 
نحوه برخورد پلیس با مسئله حجاب که ضابط قضائی است، هم با 

انتقاد مواجه شده است.
دیروز مرتضی حسینی در جلسه علنی مجلس در تذکری گفت: 
«کشــف حجاب خلاف بیّن شــرع و قانون اســت و باعــث آزردگی 
متدینین می شود؛ اما ســردار رادان، فرمانده نیروی انتظامی، احضار 
افــراد و معرفی آنها بــه دســتگاه قضائی به خاطــر این موضوع 
حکیمانه و عملی نیســت». او تأکید کرد: «باید هر اقدامی مبتنی بر 
قانون مصوب مجلس شورای اسلامی باشد؛ پس در دام جدیدی که 
دشــمن پهن کرده، ورود نکنید و توان و نیروی خود را صرف مبارزه 
با مردان هنجارشــکن، زورگیــر و معتادان متجاهــر و امنیت راه ها 
و جاده هــا کنید». حال در این بین برخی در حال تشــویق به عمل به 
اختیار مردم برای برخورد با بی حجابی هستند و از قانون حمایت از 

آمران به معروف و ناهیان منکر می گویند.
این در حالی است که خوانش دقیقی هم از قانون فعلی ندارند. 
پیمان حاج محمود عطار، وکیل دادگســتری، در گفت وگو با «شرق» 
درباره این قانون و شــرایط آمران به معروف گفــت: «در نیمه دوم 
سال ۱۳۹۳ طرحی در مجلس شــورای اسلامی تحت عنوان طرح 
حمایت از آمران به معروف و ناهیان از منکر مطرح شد و نهایتا پس 
از چندین جلســه در مجلــس در ۲۳ فروردین ماه ۱۳۹۴ به تصویب 

مجلس شورای اسلامی و تأیید شورای نگهبان رسید».

او توضیــح داد: «این قانون در اجرای مقررات مربوطه از ســوی 
رئیــس مجلس به رئیس جمهور وقت آقای حســن روحانی جهت 
انتشــار در روزنامه رسمی کشور ارسال شد؛ ولی آقای رئیس جمهور 
از ابلاغ این قانون و ارســال به روزنامه رسمی خودداری کرد و طی 
یک نامه مفصل، خطاب به مقــام رهبری عنوان کرد که اجرای این 
قانون نیازمند تخصیص بودجه از ســوی ســازمان برنامه و بودجه 
کشــور و تصویب بودجه تخصیص یافته در مجلس شورای اسلامی 
است. اکنون که در ابتدای سال ۱۳۹۴ قرار داریم و بودجه امسال در 
اواخر سال گذشته به تصویب مجلس رسیده است، به تازگی به قوه 
مجریه ابلاغ شــده است بودجه ای برای اجرای این قانون پیش بینی 
نشده اســت». در ادامه این وکیل دادگستری افزود: درخواست شد 
که رهبری با اســتفاده از حکم حکومتی به صورت موقت دســتور 
توقــف این قانون را صــادر کنند. مقام رهبری پــس از وصول نامه 
رئیس جمهوری به مرحوم آیت االله شاهرودی که در آن زمان رئیس 
هیئت حل اختلاف قوای سه گانه کشور بود، دستور دادند درخصوص 
درخواســت رئیس جمهور و امکان توقف قانون حمایت از آمران به 
معروف نظر کارشناسی بدهد، هیئت حل اختلاف قوای سه گانه پس 
از مدتی اعلام نظر کرد که قانون یاد شده فاقد هرگونه اشکال بوده و 
ایرادات دولت به این قانون موجب توقف آن نیست و باید اجرا شود. 
او ادامه داد: با وجود اظهارنظر کارشناسی هیئت حل اختلاف قوای 
سه گانه مبنی بر الزامی بودن اجرای قانون آمران به معروف و ناهیان 
از منکر هیچ گاه از زمان تصویب این قانون (۱۳۹۴) تاکنون این قانون 

اجرائی نشده است.
این وکیل دادگســتری در بررسی شرایط لازم برای اینکه آمران به 
معروف که تحت حمایت این قانون قرار داشــته باشند، هم توضیح 
داد: اکنــون که بحــث لزوم امر به معروف و نهــی از منکر از طرف 
شهروندان نســبت به افرادی که به نظر آنها مرتکب منکر شده اند، 
مــورد اقدام گرفته اســت و موافقان و مخالفانــی درخصوص این 
موضــوع در بیــن عامه مــردم و گروه ها و ســازمان های مردم نهاد 
و نهادهــای دانشــگاهی و حــوزوی و فرهنگــی وجــود دارد، باید 

درخصوص ســابقه قانون گذاری در این زمینه موضوع مورد بررسی 
و مداقه قرار گیرد.

با بررســی ســوابق مربوطه می بینیم که قانون گــذار به جهت 
دغدغه ای که در این زمینه در ســال های گذشته داشته است، قانون 
حمایــت از آمران به معــروف و ناهیان از منکر را در ابتدای ســال 
۱۳۹۴ تصویب کــرده و این قانون برابر توضیحاتــی که در بالا داده 
شــد، لازم الاجرا اســت. با بررســی مواد قانون پیش گفته مشخص 
می شود که صرفا به موجب این مواد افرادی مجاز به انجام فریضه 
امر به معروف و نهی ازمنکر هســتند که از طریق ستاد کشوری امر 
به معروف و نهی از منکر و ســتادهای اســتانی این نهاد قانونی که 
اعضای آن متشــکل از وزرای مربوطه و نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی و قوه قضائیه و ســایر ارگان های ذی ربط هستند، مراجعه 
کرده و آمادگی خود را برای انجام مأموریت در این زمینه اعلام کنند. 
عطار تأکید کرد: ستاد امر به معروف و نهی از منکر به عنوان سازمان 
اجراکننده این قانون باید با هماهنگی ســازمان بسیج مستضعفین 
برای افرادی که آمادگی لازم برای مأموریت امر به معروف و نهی از 
منکــر دارند، آموزش های لازم را اعمال کنند. نتیجه آنکه به موجب 
این قانون منحصرا کســانی مجاز به انجام امر به معروف و نهی از 
منکر در سطح جامعه و شهرها و شهرستان ها و روستاها هستند که 

دوره های آموزشــی لازم را از طریق ستاد امر معروف و نهی از منکر 
و ســازمان بسیج مســتضعفین گذرانده و مجوز آمریت به معروف 
از این ســازمان دریافت کرده باشــند. با توجه به ماده ۶ قانون مورد 
بحث چنانچه شخصی تحت عنوان این فریضه مرتکب جرمی علیه 
شــهروندان شود، برابر قانون مجازات اسلامی تحت تعقیب کیفری 
قرار خواهد گرفت؛ زیرا مطابق ماده ۶ «هیچ شخص یا گروهی حق 
ندارد به عنوان امر به معــروف و نهی از منکر به اعمال مجرمانه از 
قبیل توهیــن، افترا، ضرب و جرح و قتل مبــادرت کند، مرتکب طبق 
قانون مجازات اســلامی مجازات می شــود». با ایــن وصف به نظر 
می رســد افرادی که بدون پیمودن مســیر قانونی قانون حمایت از 
آمران به معروف و ناهیان از منکر و دریافت مجوز قانونی از ســتاد 
امر به معروف و نهی از منکر خودسرانه اقدام به انجام این موضوع 

می کنند، اقدام آنها برخلاف قانون مورد بحث خواهد بود.
البته با توجه به فرمایش رهبری و فتوای سایر فقها مبنی بر اینکه 
همه شهروندان مجاز به امر به معروف و نهی از منکر لسانی (تذکر 
زبانی) هســتند و قانون مورد بحث نیز در این زمینه ســاکت است، 
صرفا شــهروندان می توانند در صورت مشاهده منکر از طریق تذکر 
زبانی به تکلیف شرعی و قانونی خود بپردازند و اضافه بر این اقدام 

مستلزم اخذ مجوز از سازمان مربوطه به شرح قانون یادشده است.

امر به معروف فراتر از تذکر لسانی بدون شرایط قانون فعلی، مستوجب مجازات است

دو قطبی سازی، تقابلی بی حاصل

گزارش کمیســیون اجتماعی درباره لایحه پیشــگیری از آسیب دیدگی زنان و 
ارتقای امنیت آنان در برابر سوءرفتار، که مهم ترین دستور کار نمایندگان در جلسه 
علنی دیروز مجلس شــورای اسلامی بود، بررســی و کلیات لایحه تصویب شد. 

جلسه ای که بی حاشیه نبود و رئیس به مستبدبودن متهم شد.
در جلســه علنی دیروز مجلس شــورای اســلامی و در جریان بررسی کلیات 
لایحه پیشــگیری از آســیب دیدگی زنان و ارتقای امنیت آنان در برابر سوءرفتار، 
حســن نوروزی نماینده رباط کریم خطاب به قالیباف گفت: از ســه سال و نیم ما 
طرح مهریه را به مجلس شــورای اســلامی دادیم اما رئیس مجلس شــورای 
اســلامی جلوی مطرح شــدن آن را گرفت و آن را عقب انداخــت اما این لایحه 
دی ماه ســال گذشــته آمده اســت و اکنون در دســتور کار مجلس قرار گرفته، 
ایــن ظلم بین و اســتبداد رئیس مجلس اســت. در واکنش بــه این صحبت ها، 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: اینکه من مستبد هستم 
یــا نه، نمی خواهم به آن جواب دهم و این را به خدا و شــما و دوســتان واگذار 
می کنم. قالیباف اضافه کرد: اما شما آقای نوروزی گفتید لایحه خشونت دی ماه 
سال گذشته به مجلس شــورای اسلامی آمده و الان مطرح می شود حال اینکه 
یک فوریت این لایحه در ۲۹ اردیبشــهت ســال ۱۴۰۰ در مجلس شورای اسلامی 
تصویب شــد و اکنون بعد از گذشت دو سال در دستور مجلس قرار گرفته است. 
وی ادامه داد: شــما بــه بنده تهمت می زنید، من شــما را در ماه مبارک رمضان 

می بخشم اما آبروی مجلس شورای اسلامی را حفظ کنید.
به هرحال دیروز بعد از ۱۲ سال بالاخره طلسم لایحه منع خشونت علیه زنان 
که اکنون با نام لایحه پیشگیری از آسیب دیدگی زنان و ارتقای امنیت آنان در برابر 
سوء رفتار شناخته می شود، در دستور کار قرار گرفت. البته نمایندگان مجلس به 

دلیل طولانی شــدن زمان بررســی لایحه مذکور، طرح «صیانت، کرامت و تأمین 
امنیت بانوان در برابر خشــونت» را ارائه دادند که در دی ماه سال ۹۹ در مجلس 
شورای اسلامی اعلام وصول شد و در نهایت این لایحه تحت عنوان «لایحه تأمین 
امنیت زنان در برابر خشونت» به مجلس رسید و در ۲۹ دی ۱۴۰۰ یک فوریت آن 
در صحن مجلس به تصویب رسید. این لایحه از مجلس نهم تا یازدهم به طور 
جدی پیگیری شــد و فراکسیون زنان و کمیسیون اجتماعی با حضور کارشناسان، 
متخصصان و مســئولان مربوطــه آن را از ابعاد مختلف بررســی کردند. در این 
مدت، اختلاف نظرهای مختلفی درباره مفاد این لایحه وجود داشــت، کمااینکه 
تغییر عنوان آن از «لایحه تأمین امنیت زنان در برابر خشونت»، «صیانت، کرامت 
و تأمین امنیت بانوان در برابر خشــونت» و «پیشــگیری از آســیب دیدگی زنان و 

ارتقای امنیت آنان در برابر سوء رفتار» گواهی بر این ادعاست.
در نشست دیروز صحن علنی مجلس فاطمه قاسم  پور، رئیس فراکسیون زنان 
و عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی، به تشریح گزارش کمیسیون 
اجتماعی درباره روند بررسی این لایحه از سال ۹۰ تاکنون در دولت، قوه قضائیه 
و مجلــس پرداخت و یادآور شــد: رهبر انقلاب نیز بارها در جلســات متعدد به 
موضوع ظلم به زنان و اهمیت حمایت از جایگاه آنها اشــاره کرده اند و بر لزوم 
حمایت قانونی از زنان به ویژه در بســتر خانواده تأکید جدی داشته اند. همچنین 
ایشــان در ۱۴ دی سال گذشته طی دیدار با فعالان حوزه زنان تأکید کردند، گاهی 
مردان با تکیه بر توان جســمی خود بر زنان ظلم می کننــد؛ بنابراین برای حفظ 

نهاد خانواده باید قوانین آن چنان محکم باشد که چنین موضوعی رخ ندهد.
مهدی عیسی زاده، رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس یازدهم نیز در ادامه 
با تأکید بر اینکه زنان ایران اســلامی از جایگاه بالا و ارزشمندی برخوردارند، بیان 

کرد: این فرصت تاریخی در اختیار ماســت تا با تصویب لایحه حمایت از حقوق 
زنان، یکی از دغدغه ها و مطالبات مقام معظم رهبری را پاسخ دهیم.

انســیه خزعلی، معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهــور نیز که به عنوان 
نماینده دولت برای اعلام نظر درباره این لایحه در صحن مجلس حضور داشت 
در دفاع از آن، گفت: برخی از موارد ذکرشــده و نسبت های غیرمنصفانه از قبیل 
رویکرد فمینیســتی و ســند ۲۰۳۰ و از جمله آنها به صرف ذکرکردن لفظ زن و 
برخی از اصطلاحات مشــترک، کاملا ظاهربینانه و غیرواقعی بوده؛ چراکه استناد 

به مطالب قرآنی در این لایحه مشهود است.
ســید محمد نبویان در مخالفــت با کلیــات لایحه یک فوریتی پیشــگیری از 
آســیب دیدگی زنــان و ارتقای امنیــت آنان در برابر ســوء رفتار گفــت: تعریف 
آسیب دیدگی زنان در این لایحه نیامده است، در این لایحه عبارت زنان در معرض 
آسیب آمده که دارای معنای بسیار گســترده ای است. در نوشتن پایان نامه خود 
متنی از غربی ها مشاهده کردم که در آن آمده بود در مجلس انگلستان در حال 

بازنگری هستند که آیا مرد می تواند به همسر قانونی خود تجاوز کند یا خیر؟
نماینده مردم تهران اظهار کرد: تجاوز در اســلام به معنای رابطه جنسی یک 
زن با مرد بدون رابطه زوجیت اســت، اما در تعریف غربی ها این موضوع وجود 
ندارد و رابطه زن و مرد برای آنها دو گونه است؛ یا زن و مرد راضی هستند که اگر 

راضی باشــند، تجاوز صدق نمی کند. این موضوع صددرصد با اسلام تضاد دارد. 
وی تصریح کرد: براساس ماده ۳۰ لایحه مذکور؛ هرکس بدون رضایت و برخلاف 
تمایل زنی، به وسیله سامانه های یارانه ای یا مخابراتی یا هر وسیله دیگری، پیام، 
تصویر و یا نماد مستهجن یا مبتذلی را ارسال کند، مجازات می شود، اما اگر طرف 
رضایت داشته باشد، ارسال این موارد اشکالی ندارد که صد درصد برخلاف شرع 
است. کلیات این لایحه در دایره اسلامی نوشته نشده است. واژه اسلام آمده، اما 

به آن توجه نشده است.
نبویان با اشــاره بــه ایرادهای این لایحه عنوان کــرد: در این لایحه واژه آزار 
جنســی آمده، اما تعریف آن وجود ندارد، توانمندسازی نیز تعریف نشده است. 
این لایحه همه کشور از جمله وزارتخانه های کشور، آموزش و پرورش و علوم، 
ارشاد، سازمان صداوسیما و سازمان بهزیستی را درگیر کرده است. این موضوع 
این نکته را القا می کند که در کشــور معضل جــدی وجود دارد و زنان جامعه 
ما در حال آســیب دیدن هســتند. مقام معظم رهبری در ســخنرانی اخیر خود 
فرمودند: زنان جامعه ما قابل مقایســه با زنان سایر جوامع نیستند. وی افزود: 
یکی از موارد که آسیب محسوب می شود در قرآن آمده است که حجاب حفظ 
شود تا آسیب نبیند، اما خبری از این آسیب ها در این لایحه نیست. حتما حقوق 
بشــر را مطالعه کرده اید. در آن آمده اســت که فارغ از هرگونه دین و مذهب، 
حقوقی را قائل هستیم در حالی که عین این نکته را در ماده ۱ مشاهده می کنیم. 
ایــن موضوع را مطرح کردم و یکی از همکاران گفت حضرت علی (ع) فرمود 

اگر زنی یهودی آسیب ببیند، رواست از غم آن بمیریم. این نگاه اسلام است.
در نهایت بهارستان نشــینان با تصویب کلیات این لایحه و ورود به بررســی 
جزئیات آن به انتظار ۱۲ســاله حامیان حقوق این قشــر در کشــور پایان دادند. 
البته بعد از ورود به بررسی جزئیات این لایحه، رئیس مجلس شورای اسلامی 
با اســتناد به ماده ۱۵۳ آیین نامه داخلی قوه مقننه (ماده یک) این لایحه را به 
دلیل وجود ابهامات حقوقی به کمیسیون اجتماعی مجلس ارجاع داد و تأکید 
کرد: کمیســیون های فرهنگی، آموزش، بهداشــت و قضائی نیز باید در بررسی 
این ماده حضور داشــته باشــند، زیرا در بخش های مختلــف می توانند نظرات 
تخصصی دهند، از این رو اگر اعضای کمیســیون قضائی در کمیســیون حضور 
داشــتند، این ابهام ایجاد نمی شــد، از طرف دیگر شخصا در جلسه نخست آن 

شرکت خواهم کرد.

در روزی که قالیباف، مستبد خطاب شد، کلیات لایحه امنیت زنان تصویب شد
حمایت بعد از ۱۲ سال

نبویان: تعریف لایحه از تجاوز به زن، با فقه اسلام صدق نمی کند
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